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 للاتحاد البرلماني العربي العامةّترجمة الأمانة 
      

 
 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 

 والاجتماعات ذات الصلة
 جنيف، سويسرا       

 2018تشرين الأول/أكتوبر  14-18          
 

                                                                                                           EX/280/5(a)-Inf.1 اللجنة التنفيذية

 2018أيلول/ سبتمبر  12                                                                  5البند 

 139الـ  ةالعام   الجمعية
 الدائمة  لجنةال أعمال جدول

 الإنسان وحقوق لديمقراطيةل
 

ــــــــ الجمعية انعقاد بمناسبة  الجمعية اجتماع فيو  ،(2017 أكتوبرتشرين الأول/ ) غبطرسبر  تسان في 137 العامةّ الـ
ــــــــــــ  بالديمقراطية المعنية الدائمة الدولي البرلماني الاتحاد لجنة نظرت ،(2018 مارسآذار/ ) جنيف في 138 العامةّ الـ

 مناقشـــــــــة حلقة عقد أجل من لدى الاتحاد البرلماني الدولي البلجيكية ةالبرلماني الشـــــــــعبة اقتراح في الإنســـــــــا  وحقوق
 .ةندريالج والهوية الجنسية الميول أساس على التمييز إنهاء قضية حول

  
ــــــ العامة ةالجمعي في  الجلسة في. المقبلة ةللجمعيّ  أعمالها جدول في البند درجت   أ  بالتصويت اللجنة تقررّ  ،138 الـ

 المســةلة هذه حلقة نقاش حول إدراج على اعتراضــ ا عن للتعبير الكلمة وفود عدة أخذت ،ة العامةللجمعي الأخيرة
 اختصـــــا ـــــات تحكم التي للقواعد تفســـــير تقديم ةة العامالأمان من الوفود طلبت كما.  اللجنة أعمال ضـــــمن جدول
 اللازم القانوني النصـــــــــــــــاب وغياب تةخر الوقتنظراً ل. أعمالها جداول تحديد عند الدائمة واللجا  الجمعية العامةّ

ــــــــــــــــــــ الجمعية العامةّ بمناســــــبة القضــــــية في النظر وإعادة الجلســــــة رفع قررّ ت   ،رسمي قرار لاتخاذ  البرلماني للاتحاد 139 الـ
 .الدولي

 

 طريقة واقتراح المســـــــــةلة هذه بشـــــــــة  العامة الأمانة من بتكليف قانوني رأي دراســـــــــة إلى التنفيذية اللجنة وســـــــــتدعى
 .القضية لحل قدماً  للمضي
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 ،العام الأمين عزيزي
 
 
 المســـــــائل من عدد بشـــــــة  آرائي في ا تطلبو  والتي ،مايو /أيار 17في  المؤرخة رســـــــالتكم إلى أخرى مرة أشـــــــير أ  أودّ 

 ،التالي الســــؤال إلى خاص بشــــكل هنا أشــــير إنني. وقواعده الدولي البرلماني للاتحاد الأســــاســــي بالنظام المتعلقة الإجرائية
 :مرسالتك في ورد كما

 

 معيةالج بين بالعلاقة يتعلق هذا لأ  ،وقواعده الدولي البرلماني للاتحاد الأســـاســـي للنظام مســـتقل قانوني تفســـير"
 للاتحاد الدائمة واللجا  ،الدولي البرلماني للاتحاد الرئيس التداولي الج از اباعتباره ،الدولي البرلماني لاتحادالعامّة ل
 ةالعامّ  للجمعية القرارات مشاريع أو /و التقارير إعداد - أعمالها فيالعامّة  الجمعية تساعد التي ،الدولي البرلماني
 لهايعود  التي الهيئةما هي  توضـــي  أســـاســـي بشـــكل الم م من .القواعد في المبين النحو على أخرى بم ام والقيام
 اللجا  عمل خططو  الأعمال جدول وضــــــــــــــع ذلك في بما ،اللجنة بنتائج الأمر يتعلق عندما ،الن ائي القرار

 ".الدائمة
 

 واللجا العامّة  الجمعية بين الآراء في اختلاف وجود حال في وســـــــياســـــــية عملية أهمية مســـــــؤالك يســـــــتحوذ ،البداية في 
 هذه إ  .رســــــــــــــالتكم في المذكور الحادث في الحال كا   كما  ،للأخيرة العمل وخطة الأعمال بجدول يتعلق فيما الدائمة

 النظام على المترتبة الآثار في النظر يتم لم بحيث ،محادثتنا من بحســـــف ما ف مت الماضـــــي في تنشـــــة لم الخا ـــــة المشـــــكلة
 بقدر العملية الناحية من الدائمة اللجا  عتتمتّ  ،مناقشــتنا من ف مت كما.  قبل من النقطة هذه في والقواعد الأســاســي

 ةالأساسي الأنظمة فلا ،أدناه تحليلي يشير وكما. مناقشت ا يجف التي الموضوعات بشة  القرار اتخاذ في الحرية من كبير
 البرلماني الاتحاد أعضــــاء اتمراجع من تســــتفيدوف وســــ ةالم مّ  القضــــية هذه بشــــة  اً تمام واضــــحة الســــارية القواعدولا 

 .المستقبل في الغموض هذا مثل لتجنف الدولي
 

 ؛الدولي البرلماني للاتحاد اتيالمؤسس الهيكل في الدائمة اللجا  موقف( 1: أجزاء ثلاثة إلى ينقسم مسؤالك على يردّ إّ  
ة  والجمعيــــة الــــدائمــــة اللجــــا  بين والعلاقــــة الــــدائمــــة جــــا للّ  الرئيســــــــــــــيــــة الم ــــام( 2              الوظــــائف،   تلــــك أداء فيالعــــامــــّ
 كما  تهوممارســـــ الدولي البرلماني الاتحاد قواعدو  الأســـــاســـــي النظام نصّ  على نظري وج ات تســـــتند. الاســـــتنتاجات( 3و

 .فيليف والسيدة ممعك محادثتي من ف مت ا

 تشونغونغ مارتن السيد
 عام أمين

  الدولي البرلماني لاتحادا
 جنيف

 

 2018 يونيوحزيرا /  17 ،جنيف
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 .الدولي البرلماني للاتحاد اتيالمؤسس الهيكل في الدائمة اللجان موقع   . 1 
  

 تّ . اللجا  الدائمة تتضـــمن ولا الأســـاســـي النظام من 8 المادة في الدولي البرلماني للاتحاد ةيالرئيســـ الأج زة أ درجت
. العامّة الجمعية في الثالث الفصــــــل من جزءاً  تشــــــكل والتي ،الأســــــاســــــي النظام من 13 المادة في الأخيرة هذه ذكر

 /و التقارير" إعداد خلال من" عادة" الجمعية العامّة مســــاعدة هي الدائمة اللجا  م ام أ  على المادة تلك وتنص
 الدائمة اللجا  أ  ةالدائم  اللجبا الخاّ ة 3.6 والقاعدة 13 المادة من 3 الفقرة وتضيف". القرارات مشاريع أو
 على وبناءً . عن ا والإبلاغ أعمال جدولآخر  في المدرجة البنود لدراســـــــــــــة" المجلس الحاكم من تعليمات تتلقى" قد

الجمعية و  هلدعم المجلس الحاكم أنشـــــــةها مشـــــــتقة هيئات هي الدائمة اللجا  أ  يبدو ،والقواعد الأســـــــاســـــــي النظام
 جا للّ  يجوز 13 المادة بموجف هأنّ  قيقةبح اً جزئي رتبطم الاســـــتنتاج هذا. الدســـــتورية امبولايت  الاضـــــطلاع في العامّة
ة باللجا  1 القاعدة وتضـيف". القواعد في عليه المنصـوص النحو على أخرى وظائف أداء" الدائمة  الدائمة الخا ـّ

 على. الدولي البرلماني الاتحاد" اختصــــــــاص في تدخل التي القضــــــــايا جميع معالجة من ســــــــتتمكن" الدائمة اللجا  أ 
 اللجا  بأ  القائل الاســــتنتاج ريبرّ  الدولي البرلماني للاتحاد العام اتيالمؤســــســــ التصــــميم فإ  ،المؤهلات هذه من الرغم

 بالجوانف يتعلق فيما والمجلس الحاكم الجمعية العامّة حيال داعماً  دوراً  وتؤدي الجمعية العامّة لســــلطة تخضــــع الدائمة
 .عمل م من الموضوعية

 

 الج از هي العامّة الجمعية تكو  حيث الدولي البرلماني للاتحاد العام التصــــــــــــــميم مع منطقياً  الدور هذا ويتناســــــــــــــف
 الج از هي التنفيذية واللجنة الدولي البرلماني الاتحاد لأنشــــــــــــــطة التوجي ية الســــــــــــــلطة هو المجلس الحاكمو  ،التداولي
 مداولات في يصــــــــــــفّ  ،الهيكل هذا في داعم موضــــــــــــوعي دور بأنه تعريفه يمكن ما الدائمة اللجا  وتلعف. الإداري

 الأســــئلة في الأولي والنظر الدراســــات وإجراء الخا ــــة مناقشــــا ا خلال من التداولية وظيفت ا وإثراء ،الجمعية العامّة
 .المجلس الحاكم أو الجمعية العامّة طلف على بناءً 
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 .الوظائف تلك أداء في الجمعية العام ةو  الدائمة اللجان بين والعلاقة الدائمة جانلل   الرئيسة الوظائف. 2 
 

الجمعية  أعمال لجدول الموضـــــــــوعية المواضـــــــــيع هي اقتراح القواعد بموجف الدائمة جا للّ  ةيالرئيســـــــــ النظامية الوظيفة
 قواعد ؛15 ،13 ،10 الجمعية العامّة قواعد) الجمعية العامّة وافقةلم والتي تخضــــــــــــع ،القرارات مشــــــــــــاريع مع العامّة
 ( . 13و 3.6و 1.6 الدائمة اللجا 

 

 تتمتع الأخيرة هذه أ  الدائمة اللجا  قواعد توضــــــــــــــ  ،أعلاه المذكورة الوظيفةجانف  إلىو  ،نفســـــــــــــــه الوقت وفي
 اختصــاص نطاق في أخرى وظائف وأداء الموضــوعات ومناقشــة ،بها خاص أعمال جدول وضــع في كبير  باســتقلال

 موضــوعية بنود إعداد في" الإخلال دو " هأنّ  على 4.6 المادة تنصّ  ،الخصــوص وجه وعلى. الدولي البرلماني الاتحاد
 لأي يجوز".  أعمالها جداول وتضــــع الخا ــــة عمل ا خطط" الدائمة اللجا  تضــــع" ،الجمعية العامّة أعمال لجدول
 مكتف في ا ســينظر والتي ،(18 القاعدة) الموضــوعية البنود بشــة  اقتراحات تقديم الدولي البرلماني الاتحاد في عضــو
 القواعد تتوخى ولا. 19 للمادة وفقاً  قراراً  الأمر نهاية في اللجنة تتخذ(. 20و 3.10 القاعدتا ) المعنية اللجنة
 أعمال جدول على الموافقة الجمعية العامّة على يتعين لا ؛العملية هذه فيالعامّة  للجمعية مباشــر بدور القيام المعنية
 إلى اً أيض الإشارة تجدركما .  أعمالها جداول في بنود تضمين أو لاقتراح السلطة تملك أنها يبدو ولا الدائمة اللجا 

 لأنها عمل ا خطة تنفيذ على الســــــــــــــلطة من كبير  بقدر تتمتع الدائمة اللجا  أ  يبدو ،5.6 القاعدة بموجف ،هأنّ 
 ومتابعة تنفيذ ومراجعة الجيدة الممارســــــــات حول يرالتقار  ومناقشــــــــة البحوث إجراء ،أخرى أمور بين من" تســــــــتطيع

 ".  استماع جلسات وعقد ،الميدانية البعثات وتنظيم ،السابقة الاتحاد البرلماني الدولي حيال قرارات جراءاتالإ
 

 ،لمناقشــــت ا البنود بشــــة  قرار واتخاذ ةالخا ــــّ  جداول أعمالها لاعتماد الن ائية الســــلطة الدائمة جا للّ  كانت  إذا أما
 الأمين يقوم أ  على 14 القاعدة تنص ،المثال ســــــبيل فعلى. القواعد لغة ضــــــوء في الغموض من يخلو لا ذلك فإ 
 يتخذها التي القرارات بتنفيذ" ،الدائمة اللجا  أعمال بجدول الدولي البرلماني الاتحاد أعضـــــــــــــــاء إبلاغه عند ،العام

 يعطي أنه على التعبير هذا تفســـــــــــير يمكن ،القواعد في التفصـــــــــــيل من مزيد وبدو  ؛"العامة والجمعية المجلس الحاكم
 العام الأمين على يتعيّن  الذي ،الأعمال جدول بمحتوى يتعلق فيما المجلس الحاكمو  العامّة للجمعية الســــــــلطة بعض
 في للمناقشــة اقتراحه تملي الموضــوع البند اللجنة تقرر" أ  على 19 القاعدة تنص ،ذلك على علاوة. تنفيذه عندئذ  

 الجمعية العامّة أعمال لجدول المقترحة البنود بين قرارالإ هذا يميز لا(. مضـــــــــــــــاف التةكيد" )التالية الجمعية العامّة
 المناقشــــة من بدلاً  القادمة الجمعية العامّة" في" المناقشــــة إلى تشــــيرهي ) اللجنة في فقط مناقشــــت ا ســــتتم التي والبنود

 الموضوعات بنود اقتراح لاحية  الدائمة اللجا  يمن  أنه على قراءته يمكن بحيث ،(المقبلة الجمعية العامّة" من قبل"
 يضاف أ  أيضاً  ويمكن. العامّةالجمعية  عاتق على التي ستقع ضمنيّاً  المطلقة الن ائية السلطة ليس ولكن لمناقشت ا

 من إجراء بأي ت نبئ لا 17 القاعدة أ  من الرغم على(. 17 القاعدة) استنتاجا ا بشة  الجمعية إلى اللجنة تقرير
العامّة  للجمعية اتيالمؤســســ الموقف مع ســقةمتّ  تبدو لا أنها إلا ،الدائمة اللجا  تقارير بشــة  الجمعية العامّة جانف
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 فإنه ،كذلك  الأمر كا   إذا ؛التقارير ملاحظة اويمكن  الصــدد هذا في ســلطة أي من ةمحروم ةالأخير  ههذ أ  للتخيّ 
 ةنيّ  يه ههذ تكان  إذا. المجلس الحاكمو  الجمعية العامّة مع المســـاواة قدم على نهائية ســـلطة الدائمة اللجا  ســـيعطي
 .القواعد في بوضوح توضيح ا يتم لم هفإنّ  ،الدولي البرلماني الاتحاد أعضاء

 
 

 الاستنتاجات . 3
  

 حالة في ليســـــت ولكن ا ،العامة وســـــلطت ا الجمعية العامّة اختصـــــاص إطار في أنشـــــئت هيئات هي الدائمة اللجا 
 الصــــــــحة لجمعية الرئيســــــــة اللجا  في ،المثال ســــــــبيل على ،الحالة في كما  بعمل ا يتعلق فيما للأخيرة واضــــــــحة تبعية

  ورة تقدم الدائمة اللجا  وقواعد العامّة الجمعية قواعد  ّ إ ،قوليمكنني ال. المتحدة للأمم الجمعية العامّة أو العالمية
 الســــــــلطةلديه  الدائمة واللجا  العامّةالجمعية  بين نم  : وهو ،ليّ ع طرحته الذي الســــــــؤال مع ما حدّ  إلى متناقضــــــــة
 موضـــ  هو كما  اســـتنتاج لأي النصـــية الحجج على العثور يمكن  خر؟الآ عمل وخطط أعمال جدول على الن ائية
 .أعلاه

 

 أج زة بين العضـــــــوية العلاقات نظرنا فيو  الأســـــــاســـــــي النظام من العام الســـــــياق في القواعد وضـــــــعنا إذا ذلك، ومع
 يتعلق فيما واسع ستقلالبا عادة الدائمة اللجا  تتمتع حين فيأنهّ  تواز ،بشكل م لي يبدو ،الدوليالاتحاد البرلماني 
 تقرر  إذا. يزال الاســـــــــتقلال يقع تحت الســـــــــلطة الن ائية للجمعية العامّة لا ، اعملوخطط  الخاص بجدول أعمالها

 على خاص بند إدراج في النظر إعادة اللجنةعلى  ينبغي هأنّ  اســـــــتثنائية، ظروف وفي ةجديّ  لأســـــــباب ،ةالأخير  ههذ
 لهــذا الامتثــال اللجنــةعلى  هأن ــّ رأيي في أعمــالهــا، جــدول في ينــدرج ألّا  ينبغي اً خــا ــــــــــــــــ اً بنــدأّ   أو اأعمــالهــ جــدول
 حدود في يبقى لكي بعناية الجمعية العامّة مهلتقيّ  اســــتثنائية ظروف في مبررّ فقط الاســــتنتاج هذا أ  وأؤكد. الطلف
  والموضــــــــّ  الرســـــــــالة هذه بداية في ورد كما  ،أيضـــــــــاً  جديد من وأؤكد. للقواعد الحالية الصـــــــــيغة في عنه المعبّر  التواز 
 لتفادي لذلك تبعاً  القواعد تنقي  وينبغي ،الهامة النقطة هذه بشــــــة  واضــــــ ســــــياســــــي  قرار اتخاذ ينبغي أنه ،أعلاه

 . لالتباسوا الغموض
 .الأسئلة من المزيد مكلدي كا   إذا تصرفكم تحت أظل وأنا ،مسؤالك علىقد ردّ  تقدم ما يكو  أ  آمل

 

 الاحترام، فائق بقبول تفضلوا                                                                       
                                         

 بورسي لوكا جيا         توقيع(  ال)                                                          
 الدولي  القانو  في مساعد أستاذ                                                                     

 والتنموية الدولية دراساتعالي للال ع دالم                                                                 
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On the occasion of the 137
th
 Assembly in St. Petersburg (October 2017) and the 

138
th
 Assembly in Geneva (March 2018) the IPU Standing Committee on Democracy 

and Human Rights considered a proposal by the Belgian IPU Group to hold a panel 
discussion on the issue of ending discrimination based on sexual orientation and gender 
identity.  
 

At the 138
th
 Assembly, the Standing Committee decided by vote to place the item on its 

agenda for the next Assembly. At the last sitting of the Assembly, several delegations 
took the floor to express their objection to the inclusion in the Committee agenda of a 
panel on this issue. Delegations also asked that the Secretariat provide an interpretation 
of the Rules governing the prerogatives of the Assembly and of the Standing 
Committees when deciding their respective agendas. In light of the late hour and the 
absence of a quorum required for a formal decision, it was decided to adjourn the 
meeting and to re-examine the issue on the occasion of the 139

th
 IPU Assembly. 

 

The Executive Committee will be invited to examine a legal opinion commissioned by the 
Secretariat on this matter and to propose a way forward for resolving the issue. 
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Mr. Martin Chungong  
Secretary-General 
Inter-Parliamentary Union 
Geneva 

 
 

Geneva, 17 June 2018 
 

 
Dear Secretary-General, 
 
I am referring again to your letter of 17 May, in which you request my views on a number of procedural 
issues concerning the Statutes and Rules of the IPU. I am referring here in particular to the following 
question, as quoted from your letter: 
 

"an independent legal interpretation of the IPU Statutes and Rules, as this pertains to the 
relationship between the IPU Assembly, as the principal deliberative organ of the IPU, and the 
IPU Standing Committees, which assist the Assembly in its work  preparing reports and/or 
draft resolutions for the Assembly and performing other functions as set out in the Rules. 
Basically, it would be important to clarify which body has the final decision, when it comes to 
the outcomes of the Standing Committee, including the establishment of the agenda and work 
plans of the Standing Committees." 

 
At the outset, your question acquires practical and political importance in case of a difference of 
opinions between the Assembly and the Standing Committees with regard to the agenda and work 
plan of the latter, as was the case in the incident mentioned in your letter. This particular problem did 
not arise in the past as I understand from our conversation, so that the implications of the Statutes and 
Rules on this point were not considered before. As I understood from our discussion, Standing 
Committees in practice enjoy considerable latitude in deciding on the subject items to discuss.  As my 
analysis below points out, however, neither the Statutes nor the applicable Rules are very clear on this 
important issue and would benefit from a review by IPU's membership to avoid such ambiguities in the 
future. 
 
My reply to your question is divided in three parts: 1) the position of the Standing Committees in the 
institutional structure of the IPU; 2) the main functions of the Standing Committees and the 
relationship between the Standing Committees and the Assembly in the performance of those 
functions, and 3) conclusions. My views are based on the text of the Statutes and the Rules and the 
practice of IPU as I understood it from my conversation with you and Ms. Filip. 
 
1.  The position of the Standing Committees in the institutional structure of the IPU.  
 

The main organs of the IPU are listed in Article 8 of the Statutes and do not include the Standing 
Committees. The latter are mentioned in Article 13 of the Statutes, which forms part of Chapter Ill on 
the Assembly. That Article provides that the functions of the Standing Committees is to assist the 
Assembly, "normally" through the preparation of "reports and/or draft resolutions". Paragraph 3 of 
Article 13 and Rule 6.3 of the Standing Committees add that the Standing Committees may also be 
"instructed by the Governing Council" to study and report on items included in the latter's agenda. On 
the basis of the Statutes and the Rules, therefore, Standing Committees appear to be derivative 
organs, established by the Governing Council to support the latter as well as the Assembly in the 
discharge of their constitutional mandate. This conclusion is partially qualified by the fact that under 
Article 13 Standing Committees may "perform other functions as set out in the Rules". Rule 1of the 
Standing Committees adds that the Standing Committees "shall be able to address all issues within 
the competence" of IPU. Notwithstanding these qualifications, however, the overall institutional 
design of the IPU justifies the conclusion that the Standing Committees are organically under the 
authority of the Assembly and play a supportive role vis-a-vis the Assembly and the Governing 
Council with regard to the substantive aspects of their work. 
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This role fits logically within the overall design of the IPU where the Assembly is the deliberative 
organ, the Governing Council is the directing authority of IPU's activities and the Executive 
Committee is its administrative organ. Standing committees play what could be defined as a 
substantive supporting role in this architecture, feeding into the Assembly's deliberations, enriching its 
deliberative function through their own debates and carrying out studies and preliminary 
consideration of questions at the request of the Assembly or the Governing Council. 
 
 
2.  The main functions of the Standing Committees and the relationship between the 

Standing Committees and the Assembly in the performance of those functions.   
 

The main statutory function of the Standing Committees under the Rules is proposing subject items 
for the agenda of the Assembly together with draft resolutions, subject to approval by the Assembly 
(Assembly Rules 10, 13, 15; Standing Committees Rules 6.1, 6.3 and 13). 
 
At the same time and besides the aforementioned function, the Rules of the Standing Committees 
make it clear that the latter enjoy a considerable independence in setting their own agenda, 
discussing topics and performing other functions within the scope of the IPU's competence. In 
particular, Rule 6.4 states that "without prejudice" to preparing subject items for the agenda of the 
Assembly, Standing Committees "shall establish their own work plans and set their agendas". Any 
IPU Member may submit proposals for subject items (Rule 18), which shall then be considered by the 
Bureau of the Committee concerned (Rules 10.3 and 20). The Standing Committee eventually takes 
a decision pursuant to Rule 19. The Rules in question do not foresee a direct role of the Assembly in 
this process; the Assembly does not have to approve the agenda of the Standing Committees and 
does not seem to have the authority to propose or include items in their agendas. It should also be 
noted that, under Rule 6.5, Standing Committees appear to enjoy a considerable amount of authority 
over the implementation of their work plan since they can "inter alia commission research, discuss 
reports on good practices, review implementation of and follow-u p action on previous I PU 
resolutions, organize field missions and hold hearings". 
 
Whether Standing Committees have final authority to adopt their own agendas and decide on items 
to discuss, however, is not without ambiguity given the language of the Rules. For example, Rule 14 
provides that the Secretary-General, when communicating the agenda of the Standing Committees to 
IPU Members, "shall give effect to the decisions taken by the Governing Council and the Assembly"; 
without further elaboration in the Rules, this expression could be interpreted as giving some authority 
to the Assembly and the Governing Council with regard to the content of the agenda, that the 
Secretary-General then has to implement.  Furthermore, Rule 19 states that "A Standing Committee 
shall decide on t h e subject item to be proposed for discussion at the next Assembly" (emphasis 
added). This passage does not distinguish between items proposed for the Assembly's agenda and 
items to be solely discussed with in the Standing Committee (it refers to discussion "at" the next 
Assembly rather than discussion "by" the next Assembly), so that it may be rea d as giving Standing 
Committees the authority to propose subject items to discuss but not the absolute final authority 
which, by implication, would rest with the Assembly. It can also be added that Standing Committees 
report to the Assembly on their conclusions (Rule 17). Even though Rule 17 does not foresee any 
action by the Assembly on the Standing Committees' reports, it does not seem consistent with the 
Assembly's institutional position to imagine that the latter is deprived of any authority in this 
connection and can note the reports; if it were so, it would give Standing Committees a final authority 
on a par with the Assembly and the Governing Council. If that was the intention of IPU's Members, it 
is not clearly spelled out in the Rules. 
 
 
3.  Conclusions  
 

Standing Committees are bodies established under the general purview and authority of the 
Assembly but not in a clear situation of subordination to the latter with regard to their work as in the 
case, for example, of the Main Committees of the World Health Assembly or the UN General 
Assembly. Having said that, the Rules of the Assembly and those of the Standing Committees 
present a somewhat contradictory picture with the question you posed to me, namely, who between 
the Assembly and the Standing Committees has final authority over the agenda and work plans of the 
latter. Textual arguments could be found for either conclusion as discussed above. 
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However, if we place the Rules within the overall context of the Statutes and we consider the organic 
relations among the organs of the I PU, it seems to me on balance that, while Standing Committees 
normally enjoy broad independence with regard to their own agendas and work plans, that 
independence is still placed under the ultimate authority of the Assembly. If the latter decides, for 
serious reasons and in exceptional circumstances, that a Standing Committee should reconsider the 
inclusion of a particular item on its agenda or even that a particular item should not be included in its 
agenda, in my view that Standing Committee has to comply with that request. I underline that this 
conclusion is justified only in exceptional circumstances to be carefully assessed by the Assembly so 
as to remain within the balance expressed in the current formulation of the Rules. I also reiterate that, 
as stated at the beginning of this letter and explained above, there should be a clear policy decision 
on such an important point and the Rules should be revised accordingly so as to avoid ambiguities 
and confusion. 
 
I hope that the foregoing responds to your question, and I remain at your disposal should you have 
further questions. 
 
 

Yours sincerely, 
 
 

(Signed) Gian Luca BURCI 
Adjunct Professor of International Law 
Graduate Institute of International and 

Development Studies 
 
 
 
 
 
 
 


